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Estimats veïns, seguidors
i lectors de la Farga
Comencem un “nou curs” i la revista renova format.
Als 44 anys de la seva existència li calia un petit canvi; tot
va evolucionant, les noves tecnologies ens trepitgen els
talons, és per aquest motiu que nosaltres hem cregut
convenient fer-li un petit rentat de cara.
A l’equip de redacció s’han anat incorporant persones joves
que aporten nous aires; això ens satisfà molt, sobretot
pensant en la continuïtat de l’edició de la revista.

Esperem que el nou disseny us agradi.
Salutacions ben cordials,

Consell de Redacció de la Farga
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editorial
Consell de Redacció de la Farga

La vida en els pobles sempre ha estat
una fusió dinàmica de tradicions i
canvis. En les darreres dècades, hem
assistit a un gir substancial en molts
aspectes: des de la forma com les
persones es relacionen fins a com les
organitzacions i les institucions operen.
Aquesta evolució ha estat acompa-
nyada d’un canvi substancial en el
paper de les dones, comencem a tenir
més veu i això permet apoderar-nos en
àmbits que abans semblaven està
reservats als homes. Aquesta línia
editorial pretén explorar la
metamorfosi dels sistemes locals, les
noves maneres de fer, l’efecte en les
relacions veïnals, el canvi generacional i
el paper crucial que les dones han
tingut en aquesta transformació.
Els noms i els llinatges que abans eren
una part central de la identitat local han
donat pas a una nova perspectiva i
barreja de valors, costums i para-
digmes. Aquest canvi ha generat a Salt
una riquesa en termes de diversitat que
ha enriquit la vida quotidiana amb
nous costums i maneres de fer

saltenques. Mentre les generacions
anteriors van viure esdeveniments
històrics com la postguerra, les noves
generacions han crescut com a
testimonis de la digitalització i la
globalització com a forces motrius del
canvi. Això ha requerit un esforç de
doble sentit: d'una banda, la comunitat
anterior ha hagut d'adaptar-se,
aprendre i obrir la ment per abraçar
noves perspectives i maneres de veure
el món. D'altra banda, les noves
generacions han hagut de conèixer i
reconèixer d'on venim, prenent en
consideració els èxits que ens han
portat fins aquí, amb l'objectiu de
comprendre millor el present per tal
d’encarar el futur amb consciència. I és
que com bé deia Ciceró, 'la història és la
mestra de la vida', i aquest aprenentatge
ha estat una peça clau en la trans-
formació del nostre territori.
En aquest mateix canvi de paradigma,
les dones han passat de ser
espectadores silencioses a agents actius,
aportant una perspectiva fresca i noves
prioritats a les discussions locals. Les

noves tecnologies, tot i crear barreres
entre generacions, també connecten
experiències i visions diverses, oferint
respostes a les incerteses d'un entorn en
plena transformació on es redefineixen
els pilars que han guiat les generacions
passades. Així, el diàleg intergenera-
cional esdevé crucial.
Davant les incerteses del moment
actual, la diversitat de perspectives i
l'aprenentatge mutu són imperatius per
assegurar una coexistència harmoniosa
entre les diferents generacions i
comunitats. Així mateix, l'educació
emergeix com l'eina fonamental
d’aquest canvi. La riquesa del poble de
Salt resideix en la interrelació entre les
generacions, la valoració de la diversitat
cultural com un actiu i el coneixement i
reconeixement del propi veïnatge. Així
doncs, si considerem tots aquests
elements en plena metamorfosi,
estarem en condicions de forjar una
comunitat saltenca unida i cohesionada
que doni exemple a les pròximes
generacions.

lafarga@revistalafarga.cat
www.revistalafarga.cat

Metamorfosi generacional

amb la col·laboració de:
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notícies
breus

El 12 d’octubre ens recorda que l’acumulació històrica del
racisme es segueix reproduint.

El racisme és un sistema de dominació que es manifesta a
través de pràctiques i mecanismes institucionals que resulten
en desavantatges estructurals i perjudicis  per a les persones
pertanyents a col·lectius històricament oprimits. Aquests
col·lectius formats per persones no blanques i que constituïm
més del 41 de la població saltenca, i més del 25 de la
població gironina veiem vulnerats els nostres drets de forma
sistemàtica.

En aquesta línia, diverses entitats, col·lectius i persones de
Salt i Girona estan organitzant diverses accions i activitats en
clau antiracista. Podeu consultar la programació i adherir-vos
al manifest buscant el seu perfil a les xarxes.

Aquest setembre, Salt, ha arrencat el nou curs amb l’estrena d’un
nou edifici: L’Escola Gegant del Rec. Aquest esdeveniment marca
la culminació d'una llarga demanda per part de la comunitat
educativa d'aquest centre, ja que els alumnes havien estat
utilitzant mòduls prefabricats des del 2007. L’equipament
destaca arquitectònicament per la introducció sostenible en
elements com ara la coberta de l’edifici, conformada per bigues
de fusta i panells aïllants. A més, la façana compta amb panells
que milloren la ventilació de l'interior, aconseguint una
certificació energètica de classe A, la més eficient.

Aquest mes de setembre es va presentar la programació del
Festival Temporada Alta que té lloc a nou poblacions
gironines, amb Salt i Girona com a epicentre. Un any més la
programació destaca per la seva qualitat en les arts
escèniques (teatre, música i dansa), concretament destaca
per la programació internacional, i es complementa amb una
sèrie d'activitats paral·leles com cicles de cinema,
conferències i arts multimèdia. El festival està gestionat pels
ajuntaments de Girona i Salt, la  Generalitat de Catalunya,
la  Diputació de Girona  i Bitò Produccions, empresa que
assumeix la organització i la direcció artística que té seu a
Salt. Us recomanem que reviseu els descomptes i avantatges
disponibles que estan a l’abast.

Consulteu l’àmplia programació del nostre municipi que es
durà a terme al Teatre de Salt, El canal – Centre d’Arts
Escèniques i a la La Mirona.

Píndoles sobre l'actualitat
saltenca
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entrevista
Xavier Bohigas Ventura

Circulant entre Salt i
el Veïnat

per Agnès Cabezas Horno

Nom: Xavier Bohigas Ventura
Nascut el 17 de gener del 1947
Resident a: Salt

Professió: Professor d’autoescola jubilat. Comença a
treballar el 1972 a l’autoescola APSA fins que ell i tres
companys més funden l’Estel el 1977, on ha treballat
fins al 2010.
El primer local de l’Estel va ser a la plaça 11 de
Setembre, que van tenir obert juntament amb un nou
local a la plaça 3 de març, on es van instal·lar
definitivament i on l’escola continua.
En Xavier ha estat vinculat sempre a la vida cultural i
esportiva de la vila jugant a futbol durant molts anys amb
el Salt, participant en diverses obres de teatre amb la
companyia Estil i ara com a vicepresident del casal de la
Gent Gran les Bernardes.

El teu cognom és il·lustre! Ets nebot de l'Iu Bohigas
Sí, l'Iu era germà del meu pare. Eren cinc germans i l'Iu
era el penúltim. Ell va ser l'únic que va ser mestre. El
germà gran va seguir la feina de l'avi, que era hortolà, la
casa pairal era Can Gil, al costat de Can Patrac; aquí al
costat de les Vetes.   Dues germanes van ser modistes -que
curiosament totes dues es van casar amb sastres-, el meu
pare va ser picapedrer després de sortir de la presó i es va
casar amb la meva mare, que també era modista. La
germana gran va marxar a França i es va quedar allà, l'Iu
també havia anat a França però ell va tornar. Ell havia
anat al front però era més jove que el meu pare, hi va
anar a ensenyar a llegir i escriure, no com a soldat, i per
això va poder tornar perquè no tenia antecedents
problemàtics.

El teu pare va estar a la presó d’aquí Salt?
El meu pare va estar 48 mesos a la presó després de la
guerra. El varen detenir a Guadalajara i va estar primer a
la Model de Barcelona i després aquí a Salt. Tot i que ell
no havia disparat ni un sol tret, estava a intendència,
però com que era comissari i estava dins l'exèrcit doncs li
va tocar anar a la presó.   Un cop en va sortir va anar a fer
de picapedrer.

I es va quedar a Salt, on vas néixer tu
El meu pare era del Veïnat i la meva mare era d'Anglès.
Però nosaltres vam anar a viure a Salt. Jo vaig néixer en
una clínica a Girona, cosa estranya en aquell temps,

Si tens entre 30 i 90 anys i vas aprendre a conduir a Salt, és
molt probable que ho fessis amb en Xavier de copilot
exercint la seva paciència i bon tarannà davant dels cops de
fre i motors calats de conductora aprenent. Professor
d’autoescola però també vinculat a Salt amb el teatre, el
futbol o ara com a vicepresident del casal de la Gent Gran de
les Bernardes. En Xavier també és el nebot de l’Iu Bohigas,
professor de català a qui la Biblioteca fa homenatge portant
el seu nom. Parlem amb ell de la seva trajectòria i una mica
d’història familiar.

perquè era molt petit i semblava que podia tenir
problemes al part, però vivíem a Salt. Ara sí que visc al
Veïnat, però ara ja no es diferencia com abans que sí que
era una guerra! Recordo batusses entre bandes d'un
costat i altre, a pedregades... Eren els jocs que teníem
abans.

Parlem unamica del teu oncle. El recordes?
Quan el meu oncle va tornar aquí ja es va posar a donar
classes de català clandestines, perquè ensenyar el català
estava prohibit. També escrivia. Durant un temps vivíem
gairebé un al costat de l'altre. El vaig anar veient com es
va anar fent gran. Era un home de poques paraules.
D'estar molt a dins seu. El seu fill petit se li assembla
molt, que és el que porta una mica tot el seu llegat, la seva
història.  

Us esperàveu que dediquessin la Biblioteca a l'oncle? 
No, la veritat és que vam tenir una alegria molt gran. Que
un equipament de Salt porti el meu cognom i que li
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hagin dedicat a l'oncle aquesta senyora biblioteca, ens va
fer molta il·lusió. Jo sempre que la gent parla de Salt sense
conèixer-ho els hi dic que hi tenim una biblioteca que és
una preciositat. Ens fa sentir molt orgullosos.  

Tu també t'has dedicat a ensenyar! Com va ser que et
fessis professor d'autoescola?
La meva primera feina va ser a l’empresa de portes Riera
als 14 anys. A casa volien que estudiés, i la veritat és que
tenia cap per fer-ho, treia molt bones notes. Però jo volia
anar a treballar. El meu pare em va dir que no
m'obligaria pas a estudiar però que, si no ho feia, llavors
havia d’anar a treballar. Jo sóc del 1947, en aquell  temps
no hi havia opcions de formació professional com ara.
Així que de seguida vaig entrar a treballar a l'empresa
Riera. Al cap d'un temps, però, vaig veure que allò  no
m'agradava, no m'omplia. Tampoc volia anar a treballar a
un altre lloc per fer el mateix, si plegava d'allà havia de
ser per alguna feina que m'omplís més.

I et va sortir l’opció de l’autoescola?
Llavors va sortir l'oportunitat de ser professor
d'autoescola. Vaig deixar la feina per posar-me a estudiar
i vaig aprovar. Al cap de cinc anys de ser professor, que és
el que havies d'esperar legalment, em vaig treure el títol
de director d'autoescola. Va ser en aquest moment quan
tres companys més i jo vam plegar de l'APSA, on
treballàvem, i vam muntar l'autoescola Estel on he
treballat fins a jubilar-me el 2010.   La meva part la vaig
vendre al fill del meu soci i així l’empresa segueix
funcionant.  
     
Ha canviat molt durant aquests anys el sistema per
treure’s el carnet?
Ha canviat en part. Anys enrere un cop aprovaves la

teoria de seguida podies començar les pràctiques. Ara
has d'esperar entre una cosa i altra i entre pràctica i
pràctica perquè hi ha molta llista d'espera pels exàmens.
Pocs examinadors, vagues, etc. Tot es va retardant i hi ha
molta cua per examinar-se. Abans si suspenies et podies
tornar a examinar la setmana següent, ara no. Has
d'esperar mínim quinze dies, el primer cop; després un
mes i mig, i així anar fent. La gent perd la paciència i
sovint culpen a les autoescoles quan en realitat és una
qüestió de trànsit que està mal estructurat.  

Potser sí que teniu algun gen de docència a la família.
Perquè una cosa és saber d'un ofici i l'altre ensenyar-
lo...
No hi havia pensat mai en ser professor, però en Jaume
Cervià, un molt bon amic que ja va morir, era de la
família dels propietaris de la línia d'autobusos de Llançà a
Port de la Selva i, a més a més, tenien un taxi. Va ser ell
que va proposar treure'ns el carnet de professors
d'autoescola. Així vaig començar i la veritat és que
m'agradava molt la feina. I t'ha d'agradar, si només ho fas
per guanyar el sou més val que pleguis perquè amargaràs
la vida als que aprenen, has de tenir molta paciència. A
vegades em sorprenc i tot de la paciència que tenia! Al
casal de les Bernardes hi trobo gent a qui ja havia
ensenyat a conduir.

Deus tenir moltes anècdotes i potser també algun
ensurt?
Sí, tinc anècdotes interessants i algun ensurt també! El
més gran va ser amb un senyor al carrer Jaume I, a
Girona. Davant nostre hi havia un camió alt. Arribàvem
a un semàfor en vermell i, enlloc de frenar, es va
equivocar i va prémer l'accelerador. Anàvem amb un 600
i el morro del cotxe va quedar sota la caixa del camió. I

en
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perquè jo vaig frenar amb els meus pedals tant com vaig
poder! Com anècdota divertida, recordo una senyora que
s’examinava i, en una bifurcació, enlloc d'anar a la dreta o
a l'esquerra va anar recte i es va quedar aturada davant la
paret d’un pont. L’examinador i jo anàvem xerrant fins
que, al cap de deu minuts, aquest li va dir: "quan vulgui
pot continuar, eh", al que la dona li va contestar: "és que
s'ha acabat la carretera!". Va suspendre, òbviament.  

La gent passa molts nervis a l'examen de conduir.
Molts, la gent es transforma. Gent que ho fa molt i molt
bé, a l'examen semblen uns altres. I també gent a qui li
costa molt aprovar la teòrica, si té manca d'hàbit
d'estudiar o no volen preparar-s'ho. Però només recordo
un cas d'un senyor que va plegar perquè no se'n va sortir,
la resta tothom se n'acaba sortint.  

De tota manera, la gent després d'aprovar no en sap
gaire de conduir...  
Jo sempre havia procurat que la gent sortís de
l'autoescola, no solament havent passat l'examen, sinó
sabent també resoldre les circumstàncies que et pots
trobar després a la carretera. A la gent li sembla que ja
duu moltes pràctiques però jo els preguntava "què vols,
aprovar o aprendre a conduir?". De tota manera, la gent
va començar a sortir més preparada quan es va canviar el
sistema d’exàmens que anys enrere es feia tot al circuit de
Montjuic i només 10 minuts de circulació. Ja fa uns
quants anys que es fa més circulació i s'aparca també fora
de les pistes.   Avui dia, però, també és veritat que aquestes
autoescoles de paquets d’hores, canvien cada sessió de
professor, que això és dolent per l’alumne i pel professor.

També has estat vinculat a la vida cultural i associativa
de Salt. Explica’ns una mica això.
Sempre m’ha agradat l’esport i participar a activitats
culturals. Vaig jugar molts anys a futbol, sempre amb el
Salt. Ja de molt jove anava al que en dèiem "L'espirantat",
que era de la parròquia, i allà hi fèiem alguna obra de

teatre. Però la primera obra més seriosa a la que vaig
participar, devia tenir 14 anys, va ser “Soparem a casa”,
d’en Josep Maria de Segarra, amb en Joan Canals, la
Teresa Moré, en Lluís Mateu, entre altres.   Després també
vaig participar en diverses ocasions als Pastorets. Un any
que ho representàvem a Girona, jo feia de Satanàs, sortia
per la platea i quasi no arribo a l'escenari perquè la
mainada ens atacava!

Deu n’hi do! Hi has estat molts anys amb el teatre?
Al casar-me i tenir la mainada vaig estar uns anys que
vaig deixar-ho però després hi vaig tornar quan l'Estil,
per l'aniversari de les Dominiques, van tornar a portar a
escena "L'amor venia en taxi". M'ho he passat molt bé
sempre fent teatre. Recordo també la representació de
"Diner negre", "Catalans a la romana", que a més
cantàvem i ballàvem! Però tots ens hem anat fent grans i
al final ja paties una mica per la memòria, però sempre
ho havíem passat molt bé. L'última que vaig actuar va ser
"Aquí no paga ni déu", d'en Dario Fo. Darrerament el que
fèiem amb el grup era llegir lectures en veu alta, que en
certa manera el relleu han estat Les Veus de Salt.  

Ara formes part de la junta del casal de la Gent Gran
de les Bernardes?
Sí, en sóc el vicepresident. Quan em vaig jubilar vaig
començar a anar-hi a jugar a petanca. Sempre havia anat
al Casal de Jubilats, que en soc soci i dels primers, el meu
pare va ser un dels fundadors; però ara les Bernardes em
queda més a prop. En aquells moments va plegar el
president que hi havia que duia molts anys al càrrec i
quedaven sense junta, així que m’hi vaig implicar. En
aquests moments en Josep Bo és el president i jo
vicepresident. Som cap a 700 socis i s'hi fan moltes
activitats. Salt és gran, tots dos casals d'avis haurien de
funcionar, tant de bo sigui així, perquè hi hagi activitats
tant a un costat com a l'altre.
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col·la
boració
De quan els professors
fumaven a classe

Eren els últims anys del franquisme i els nostres fills
estudiaven EGB en una Escola Nacional de Girona, el
Col·legi Lorenzana. La vam escollir, ja que era l’única
que en aquells anys tenia alumnat mixt de nens i nenes,
encara que al principi en grups diferents. Recorden que
molts mestres -els homes- eren fumadors i el que
semblava que ho havia deixat, mastegava regalèssia. I
tampoc era estrany que alguna vegada el mestre a
l’hora del pati demanés a un parell d’alumnes que
anessin a la Farmàcia per comprar-li caramels de menta
i eucaliptus, o fins i tot a l’Estanc més proper a comprar
un paquet de tabac. INCONCEBIBLE, OI?

Recorden també que a l'Institut Vicens Vives era
freqüent que alguns professors o professores fumessin
mentre donaven les seves classes, ben donades, per cert.
I que en el cendrer de la seva taula en acabar la classe,
hi hagués més d’una “colilla” o cigarretes mig apagades.
I el record d’aquell professor de Física, molt bon
professor i molt despistat, que un dia en veure sortir
fum de la calculadora la va tirar per la finestra pensant
que es cremava i era el fum de la cigarreta, encara fa
arrencar una rialla als nostres fills.

Però no tot són records del món escolar. Feia poc
vivíem a Salt i per un petit accident casolà vam anar al
CAP d’Urgències (potser no se’n deia CAP, encara). No
va ser res. Quatre punts ben posats. Però el record que
la nostra filla en té és la del fum del cigarret que li venia
a la cara. Seguir fumant mentre posaven punts... potser
no cal cap comentari.

I aquests, alguns dels nostres records.
A l’Institut Vicens Vives s’havia establert una

norma per les reunions del claustre de professors, en la
qual es prohibia fumar perquè la sala es carregava
massa de fum. Una professora veterana, molt bona
professora i de reconegut prestigi polític, indignada va
protestar: això és un atac a la llibertat! Finalment es va
canviar el reglament de manera que en les reunions de
claustre no es podria fumar, però que cada X temps (no

recordo quant), es faria un “recesso” perquè els
professors que ho volguessin, o millor dit ho
necessitessin, sortissin a fora a fer la cigarreta. Després,
la sessió continuava... que eren molt llargs aquells
claustres.

I als primers anys de l’Institut Salvador Espriu no
era estrany que un professor parlant amb un alumne
fora de classe li oferís un cigarro si sabia que ja fumava.
Reunions i debats sobre si calia deixar fumar o no a
l’aula als alumnes de COU i sobretot als de Nocturn,
van ser freqüents. Professors a favor i altres en contra.
Com podem prohibir fumar a nois que ja són grans o que

fan l’esforç de venir a aprendre després de treballar tot el

dia?, deien uns. Doncs jo, deia un altre, obriré les

finestres, encara que sigui l’hivern, que amb el fum no soc

capaç d’explicar res. . . Però també es va arribar a un
acord: se’ls deixaria fumar als exàmens, sempre i quan
fossin curosos i no tiressin la cendra a terra, i alguns
alumnes van aprendre a fer-se uns petits cendrers
demanant un full més de paper. I com segurament a
molts altres centres, es van arribar a delimitar zones de
fumadors i de no fumadors. Sorprenent. Però potser el
més sorprenent era que la Sala de Professors va ser zona
de fumadors!

Poden semblar simples anècdotes. Però moltes
vegades els records –tot i possibles petites variacions
sofertes al llarg del temps- poden ajudar a reconstruir la
història dels nostres costums d’una manera més senzilla
que molts documents.

Fumar havia tingut una valoració social molt
positiva com a eina per establir lligams entre les
persones i per compartir la festa i celebracions. Els
anuncis i el cine potenciaven aquesta imatge. Pels més
joves, tant nois com noies, començar a fumar era el
senyal de fer-se gran, independent, i d’exhibir la
llibertat, sense adonar-se que precisament quan es fuma
es tot el contrari, ja que es perd la llibertat, i no fumes
quan vols sinó quan ho vol el tabac i et converteixes

per Joan Serrat i Montse Manén Ar
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amb un veritable esclau del cigarret. Per altra banda, tot
el que fos “prohibir”, i prohibir fumar per exemple, era
una de les moltes “repressions” de les que ens volíem
alliberar amb el començament de la democràcia

Però a poc a poc, els criteris de salut amb el
coneixement de les moltes malalties greus conseqüència
de fumar i la defensa de la llibertat dels no fumadors
que es convertien en fumadors passius en contra de la
seva voluntat, es va anar imposant i va fer canviar
aquests costums a la societat en general i no cal dir que
situacions com les que hem explicat, actualment són
totalment inimaginables. Val la pena reconèixer que

els professors d’Educació Física van fer molta feina als
centres educatius en aquest aspecte.

Realment el cas del tabac és un exemple que ens
confirma que el món en algunes coses ha millorat.
Esperem que no anem enredera ni amb el tabac ni amb
res.

I ara que comença un nou curs escolar, potser
aquesta reflexió ens pot fer pensar una mica sobre què
vol dir “EDUCAR EN LLIBERTAT” i “EDUCAR LA
LLIBERTAT” i no equivocar-nos a l’hora d’aplicar-ho a
casos concrets. co
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converses
a mitja
tarda
En Jordi va néixer a Salt un 11 de maig de 1937, això vol dir

que té una pila d’anys, un munt de records i una llista de

vivències molt llarga. Tot i ser una tarda plujosa, només

d’entrar a l’estudi va sortir el sol, i la visió d’una multitud de

pintures il·luminaven l’estança. Retrats, paisatges, natura i

flors ens van acompanyar en una conversa que, de tant que hi

havia per explicar, anàvem d’un tema a l’altre, i és que amb

aquest home n’hi ha per escriure un llibre.

Jordi, has viscut sempre a Salt?
Sí, sempre. Quan era petit vivia al carrer Joaquim Revetllat,
recordo que la mare em portava al C/ de Santa Afra a Can
Sant Dalmai, mentre ella anava a treballar o a fer feines. A
mi m’agradava molt anar-hi, a casa el menjar era una mica
escàs, en canvi, allà a les Tribanes, el berenar que em
donaven era boníssim. De petit vaig créixer amb llet de pot i
patates bullides xafades, era el que hi havia, els pobres no
podíem triar gaire. Quan vaig anar a l’escola em varen dur a
“cals hermanos” de Salt, el pare volia que estudiés, i de més
gran, em va fer anar a la Salle de Girona. Quan vaig deixar
el col·legi, vaig començar a pintar parets, però jo el que volia
era ser pintor de pinzell fi. Recordo que, després de la feina,
sempre m’entretenia a pintar amb el que fos, llapis, trossos

Jordi Barris

de carbonet... Després, quan podia anava a classes de dibuix
i pintura amb en Ramón Carrera, ell va veure que tenia
traça i aleshores, un dia, em va acompanyar a una acadèmia
d’art a Barcelona perquè em donessin lliçons de dibuix.
Més tard, em vaig dedicar a fer decorats de teatres i
d’envelats. El meu pare es dedicava amuntar envelats, i no sé
com s’ho feia, perquè duia les peces per muntar en un carro!
Mare de Déu, quins temps!... Va començar a fer tancats amb
quatre fustes i quatre eines, tot plegat molt rudimentari. Jo
vaig seguir el seu ofici, però de forma més professional, a
part del muntatge també vaig especialitzar-me en la
decoració de forma totalment autodidàctica. Era un
envelador adornista.
Quan vaig començar a fer envelats tenia 18 anys, i tinc el
goig de dir que vaig fer el primer envelat impermeable. A
Salt també hi havia en Fàbregas i en Crous, eren una mica
més joves que jo, però els “enveladors” de Salt ens aveníem
molt, hi havia feina per tots i sempre hem sigut amics.
Tenia molta demanda i anava allà on em cridaven; el primer
decorat va ser un que mesurava uns 800 m2. Em varen
deixar un local a l’antiga cooperativa del carrer Vidal i
Barraquer per a poder pintar amb tranquil·litat, i m’hi
passava hores i hores, perquè a mi això de pintar
m’encantava. Aquest envelat era una comanda de Vilassar,
(Maresme) era tan gran que el vaig haver de muntar en dues
tandes, i quan anys més tard vaig saber que s’havia fet
malbé, em va entristir molt, ara donaria el que fos per tenir-
lo en condicions, era unameravella!
Muntant envelats em guanyava molt bé la vida, tenia molta
feina, sobretot per les festes majors. El que feia eren obres
d’art, ara ja no es fan aquests tipus d’estructures tan ben fetes.

I a l’hivern, quan no hi havia feina, a què et dedicaves?
De feina en tenia per tots costats, reciclar, reparar, fer

per Júlia Pujolràs Casadevall
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projectes nous... També anava a fer feines a la fabrica Gassol,
tenia comandes per anar a pintar parets, però el que més
m’agrada era dedicar temps a la pintura a l’oli. M’ho passava
molt bé. Encara ara ho gaudeixo molt, és el meu principal
passatemps.

Jordi, parlem una mica de la teva família. Com ho veien
això de que passessis tants dies fora de casa? I per cert,
com vas conèixer la teva dona? I amb tanta feina, voltant
d’aquí cap allà, ja tenies temps per dedicar a la teva
família?
A la meva dona la vaig conèixer quan jo tenia vint anys i ella
disset. Era filla de Jaen, i es diu Paquita. De joveneta vivia a
Cassà de la Selva, ens vàrem veure per primera vegada en un
ball de poble, ella sempre feia broma de com anava vestit.
Recordo que jo duia els pantalons arremangats perquè no
s’embrutissin (anava amb bicicleta), jo ja era tot un
personatge, desvergonyit i “gamberrot”, però segur que em
va trobar simpàtic, perquè de seguida ens vàrem agradar. Fa
seixanta anys que estem junts, precisament ho vàrem

celebrar amb una gran festa, no tothom ho pot dir, això.
També he de dir que ha tingut una paciència de santa.
Sempre m’ha ajudat en la meva feina, és una gran modista,
cosia la roba dels envelats. La meva dona ja ho sap que jo
sóc una mica bandarra. De jove, ho feia seguir tot, la feina,
les distraccions i la família. Vaig tenir tres fills, dues noies i
un noi. Malauradament, una de les noies va morir massa
jove, això va ser un gran trasbals per la família, va deixar
dues criatures petites, va ser molt trist, molta pena.

Ara als teus 86 anys, a què et dediques? Veig que tens
molta energia, et mantens en forma i no pares de fer
coses, explica’m què fas en el teu dia a dia.
Doncs vaig amb bicicleta, faig petites reparacions que em
demanen alguns amics, faig diorames de pessebre, en tinc
molts, potser algun dia faré una exposició.

He de dir que vaigquedar bocabadada veient la gran col·lecció

de diorames que li ocupen dues parets del seu estudi, plenes de

dalt a baix, és impressionant. Figures amb tota mena de

detalls, cases, natura.. . Res no està posat per casualitat, tot

està ordenat i al lloc que li pertoca, una meravella de filigrana.

Hores i hores de llum acompanyen aquests petits personatges,

plens d’una vida inerta que el seu creador, en Barris, els hi va

donant amb la seva estimació i la seva companyia.

I per acabar, veig que encara et falta temps per fer coses.
Tens algun nou projecte?
Sí, sempre surten cosetes que em demanen i no sé dir que
no. Ara faré, si tot va bé, la restauració del rellotge del
campanar de l’església de Sant Cugat, i també la portada de
la revista La Farga del mes d’octubre. Sempre tinc coses a fer
i, si no, en busco.

Aquest home és tot un personatge, no acabaries mai de fer-li

preguntes, perquè d’històries en té moltes, d’informacions no

li’n falten, i de corda en té una de llarga, tan llarga com els

anys viscuts. Jordi, gràcies per haver-nos fet gaudir de petits

retalls de la teva llarga i esplèndida vida.
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solidaritat
per Càritas Salt – Agrupació de parròquies

Cuina d'aprofitament

La cuina d’aprofitament és aquella que persegueix un
concepte que en altres èpoques era de calaix; que no quedi
res al plat i que en tot cas si s’ha cuinat de més, si no s’ha
menjat tot en un àpat, el menjar es guarda i s’aprofita per un
altre moment. La idea és no llençar res.

A Catalunya llencem 35 kg de menjar per persona i any.
Xifra aquesta que ens ha de fer reflexionar sobre els nostres
hàbits alimentaris i els hàbits que d’una manera o altra
traspassem als nostres fills i filles.

El trash-cooking, que es també com es coneix la cuina de
l’aprofitament, no és res més que la cuina que solien fer les
nostres àvies. Intentar treure el màxim partit dels aliments
per tal que res es faci malbé, no malbaratar res. Ara, amb els
anys, aquestamanera de fer s’ha anat perdent.

Per aquest motiu, i per tal de conscienciar la població i
promoure els esforços mundials per resoldre aquest

problema, el  29 de setembre  l’Organització de les Nacions
Unides per a l’Alimentació i l’Agricultura (FAO)
commemora per segon any consecutiu el Dia Internacional
de la Conscienciació sobre la Pèrdua i el Malbaratament
d’Aliments  com una oportunitat per donar a conèixer les
pràctiques i innovacions per reduir la pèrdua i el
malbaratament d’aliments i reconstruir sistemes alimentaris
més sostenibles.

La cuina tradicional catalana té diverses estratègies per
poder dur a terme una cuina més responsable. Presentar els
aliments amb acompanyaments, fàcilment ens ajuda a
donar sortida a les restes que tenim per la nevera, al
congelador o al rebost.

Val a dir que el trash-cooking va una mica més enllà i
reforça la idea de cuinar amb restes de menjar i fins i tot
aprofitar parts del menjar que habitualment llencem.
Aprofitar les peles de les patates, les peles de les taronges per
exemple. Grans xefs com en Ferran Adrià ho estan portant a
la pràctica. És un referent al respecte la cuina oriental, on
resulta del tot normal l’aprofitament integral de totes les
parts dels aliments.

És així doncs que aquesta idea de la cuina d’aprofitament
no només suposa un aprofitament econòmic, sinó que
també incideix en un estalvi dels recursos en general i fa que
sigui una tendència cap a la sostenibilitat.
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cultura
RECORDANT AL PINTOR
SALTENC JOSEP RAMIS

per Rosa Padrosa Pardo

Llegint l’article d’aquesta revista del molt important que
seria que a Salt tinguéssim un museu dedicat als artistes
del poble, vaig recordar el pintor Saltenc Josep Ramis. En
faré un petit resum. En Josep va néixer el 1895 a una antiga
família acomodada de Salt. Segons ell ens va explicar, a
causa de la mala gestió del seu pare, molt aficionat al joc,
van anar perdent propietats fins a arribar a la ruïna total.
Quan el pare va morir en Josep es va sentir responsable de
la mare, germanes i deutes. Jove i inquiet com era se li va
acudir emigrar a América per fer fortuna i poder ajudar-
les. Va ésser tot el contrari, passant moltes dificultats,
treballant molts anys en tota classe d’activitats: pagès,
pastor, miner, arqueòleg, torero, missioner-seglar, poeta,
pintor. Va córrer per tot América pintant, per sobreviure,
retrats, paisatges i costums dels pobles més humils. Exposà
i donà conferències presentant-se sempre com a català i
donant a conèixer la cultura catalana i Espanyola. Viatjar
per Europa, Rússia, Japó i Filipines.

Quan li va ser possible econòmicament va venir a Salt
carregat d’il·lusions i pintures i feliç de tornar al seu
estimat poble i poder pagar la hipoteca que tenia pendent.

Va quedar enamorat
de l’ambient familiar
que va trobar a Salt.
Era una gran
persona, molt
sociable i simpàtic.
Va fer moltes
amistats. Exposà a
Mallorca, Valencia,
Barcelona i Girona.
Segons la critica la
seva pintura és naïf
de tècnica però no
de composició, és
una pintura carre-gada d’intenció, a vegades romàntica i
altres gairebé irònica. Es la visió d’un home que havia
viscut molt intensament i que sentia una curiositat infantil
permanent per tot el que veia. Morí a Salt el 1980. L’any
1983, per mediació dels seus amics, la Diputació de Girona
li va fer una exposició-homenatge a les Bernades.
Actualment, com ja s’ha comentat, a la Coma Cros es
disposa de molt espai. Pensem que s’hauria d’activar a no
tardar aquest museu. Tant els artistes com les persones que
l’apreciem i admirem les seves obres podríem gaudir-ne.

Aquestes persones no sols s’han dedicat a l’art, també
han treballat amb moltes activitats i gràcies a la seva
col·laboració el poble ha tingut més vida. Se’ls ha de
recompensar. S’ho mereixen. Com ja s’ha dit, els
diorames-pessebres d’en Jordi Barris són molt importants.
Seria una llàstima que per endarrerir el museu, es
perdessin.

JOAN SERRAT i
MONTFORT per l'equip de redacció

Des de l’any 2008 en Joan, escrit rere escrit, ha anat
col·laborant amb els seus articles a la revista la Farga. Els
seus fills han fet un petit homenatge a la seva constància i
sobretot a la tasca d’enviar a la revista els seus preuats
escrits. Des de l’any 2008 fins al 2022, són 100 articles
plens de saviesa que ara, gràcies a l’edició del seu llibre,
tenim el plaer de poder llegir i rellegir. La Família Serrat-
Manén ens ha obsequiat amb aquesta petita joia, i
nosaltres des d’aquest racó de la nostra revista, els volem
felicitar i donar les gràcies tant per l’edició del llibre, com
per tants anys de suport i aportacions literàries.

Esperem rebre tols els articles que considereu
oportuns, sempre sereu molt benvinguts a la nostra petita
“casa de paper” anomenada Revista La Farga de Salt.
Rebeu el nostre agraïment.
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COMMEMORACIÓ DEL
RETAULE 1714

El reconegut artista Saltenc Lluís Mateu va fer el retaule
per a la Casa de Cultura Les Bernades l’any 2014, en
homenatge del tricentenari de les lluites per les
llibertats del poble català, les que ens han fet sobreviure
com a nació.

Recordem, 10 anys més tard, la realització del
retaule 1714 (inaugurat el dia 4 d’abril durant els actes
de l’agenda del tricentenari 1714- 2014) i que es va
gestar el juny del 2013 durant l’exposició “Manobre de
la imaginació” del mateix Lluís Mateu. En aquest acte
vàrem tenir el plaer de rememorar-lo amb l’auca
pensada i realitzada per un equip de persones
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per l'equip de redacció

acompanyades pel mateix artista.
El dijous 7 de setembre de 2023, a dos quarts de vuit

es va celebrar un acte on l’assistència va poder gaudir de
dues peces musicals, de xerrades, representacions i un
petit recital de poesia. La lectura de l’auca feta per
aquesta ocasió, es va llegir amb diferents veus pels
nombrosos convidats i assistents. Un cop més, donem
les gràcies a aquest “nostre” artista del poble

Volem donar les gràcies, també, des d’aquest petit
racó de la revista La Farga, per la gran participació i
per totes les atencions rebudes.
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PETITS CONTES
En Lluís el pintor

per Xavier Cassany

A la vila, temps enrere, escassejaven els pintors. Ser
artista era catalogat com una persona estranya,
estrafolària, bohèmia, contradictòria i extravertida.
Sempre teixint idees.

En Lluís és un artista conegut, és un home més alt
que altres, mes no tan prim. Cabells estarrufats i mans
grosses, amb els dits llargs com els pinzells que fa servir.
De parla desinhibida, graciós i culte.

Fa uns anys, ell rumiava un treball innovador, volia
que la gent tingués interès amb el que representaven els
seus quadres. Aquests, llavors els pintava de grans
mesures. El públic se’ls mirava admirat sense
comprendre’ls, però ningú li preguntava el seu
significat. Així que després de rumiar-hi com fer que la
gent s’impliqués, va decidir de fer-los en miniatura, tan
petits com pogués i que per mirar-los, els espectadors
necessitessin vidres d’augment i haguessin de preguntar.
Però tenia un inconvenient, no tenia pinzells tan
minúsculs.

Decidit, va remenar els calaixos de l’estudi buscant
els pinzells vells, per localitzar quins tenia amb menys
pèl. Alguns els va desestimar perquè eren com un bloc
de pedra, tenien tots els pèls enganxats d’una peça i
secs. Altres, eren oberts com una escombra de bruc i no
sabria on posaria la pintura. Com també d’altres que no
hi quedava més que la virolla metàl·lica, menjats els pèls
per les arnes. Aleshores va escollir els de mig pèl i els va
retallar, fins que van quedar com els necessitava, amb
un o dos pèls.

Alegre, va fer proves en un paper pintant un ocell,

però els pinzells li tapaven la visió d’on col·locava la
pintura i va exclamar:

- Un altre problema!
Mirant el dibuix de l’ocell, en Lluís va pensar que tal
vegada una ploma li serviria. Va anar al galliner i va
voler arrancar-ne una al gall, aquest no es va deixar
atrapar fàcilment, fins que en tenir-la als dits la va
desestimar perquè era rígida. Va perseguir les gallines
per saber com eren les de la panxa. Tampoc li van anar
bé, perquè eren massa flonges. I així, va anar
desplomant una ploma a totes les aus del galliner, no
trobant-ne cap que li fes el pes. Coloms, tórtores, gall
d’indi, perdius i guatlles.. . van passar per les seves mans
sense trobar-ne cap de prou satisfactòria.

Decebut, a la nit va tenir un somni. Se li presentava
un pardal i li ensenyava les seves plomes de l’ala, amb el
bec les raspallava i les netejava, dient-li:

- “Aquestes no són per tu!”.
L’endemà al matí es va llevar preocupat. Ell no volia
matar cap pardal per treure-li una ploma. Va sortir a
esmorzar al pati per pensar en una solució i en asseure’s
a la taula va trobar dues plomes de pardal al ben mig.
Va mirar al cel sense visualitzar-ne cap.

- Com pot ser? –li va preguntar a la seva dona.
- Les he recollides de sota l’arbre del fons que hi deu

haver un niu. I com que tota la nit somniaves dient:
“Pardal, dóna’m una ploma! Dóna’m la ploma!”. Doncs
aquí les tens.

- Gràcies. Ara ja ho puc provar... –va contestar
content.
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La següent passa va ser localitzar una lupa de joier. Li va
deixar un amic que li va explicar com se l’havia de
col·locar entre la cella i la galta.
El primer quadre el va repetir set vegades, ja que

tremolava i s’equivocava. Desesperat, va plegar esperant
que més tard li sortís millor. Quan li va semblar que
estava calmat, va tornar a treballar. En agafar la lupa va
mullar la vora amb cola instantània i se li va quedar
clavat a la cella sense adonar-se’n. Com que tampoc li
sortia bé, com ell volia, va plegar d’una rebel·lada i en
treure’s la lupa de joier de sobte, es va arrancar tots els
pèls de la cella, fent un crit.
- Ah, quin mal!

A la següent nit, va tornar a somniar. Es va presentar el
pardal dient-li:
- Quin riure que fas amb la cella pelada. Ha, ha, ha.

Posa-hi una tireta per dissimular. Ha, ha, ha.
Quan es va despertar, la seva dona li va donar una
tireta, dient-li:
- Què et passa a la nit amb els pardals? Tota la nit

dient: Pardal porta’m la tireta... porta’m la tireta!
- Era un mal somni. Però sí, em posaré la tireta

perquè no faci el ridícul amb la cella pelada.
Aquesta vegada en posar-se la lupa va fer córrer la

tireta. Se li va enganxar a les pestanyes en treure’s la
lupa i es va arrancar alguns pèls de la pestanya,
semblava una pinta.
- Ui, què he fet! Ara pla! No podré sortir de casa,

perquè hauré de donar massa explicacions. I tu no
riguis! -li va dir a la dona.
A la nit, un altre cop va tornar a somniar, se li va
presentar el pardal amb ulleres de sol i se’n reia d’ell.
- Tal vegada en necessitis unes... Ha, ha ,ha.

Ell el volia atrapar per la ràbia que li feia, sense poder.
L’ocell mentre volava li va comentar:
- Vols aconseguir una fita que no podràs. No és per

tu fer miniatures. Els que no volen entendre el missatge
dels teus quadres, no ho faran mai. Deixa-ho córrer...
El pardal es va parar a sobre el seu nas i ell en agafar-lo
es va donar un cop, despertant-se. La seva dona que no
podia dormir li va preguntar:
- Es pot saber que et passa entre tu i el
- Hem tingut una discussió i té raó. Me’n torno a

dormir a veure si el trobo i li dono les gràcies.
- Mira que n’ets, d’estrany! Apa dorm i deixa’m

dormir.
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RECOMANACIÓ DE LLIBRE
També això passarà

per Laura Tarrés Pidemont

La literatura ens brinda l'extraordinària oportunitat de
viatjar a altres mons, conèixer nous personatges,
explorar emocions i connectar amb les profunditats de
l'ànima humana des de diferents prismes. En aquesta
ocasió, vull recomanar-vos una obra que toca
profundament les emocions "També això passarà" de
Milena Busquets.

Publicada l'any 2015, aquesta novel·la ha estat un
fenomen literari que ha conquerit cor i ment de lectors i
lectores d’arreu del món. Escrita en català, la novel·la, va
captivar la Fira del Llibre de Frankfurt on va aconseguir
els drets de traducció a gairebé una trentena de països, i
obrint la porta a una possible adaptació al cinema.

"També això passarà" de Milena Busquets
transcendeix la categoria de novel·la de ficció per
esdevenir una exploració dels misteris insondables de
l'existència humana. La història se centra en la veu del
personatge de la Blanca, una dona de quaranta que,
després de la mort de la seva mare, es troba en una
cruïlla vital. Decideix passar l'estiu a Cadaqués, el poble

costaner on havia clavat arrels la seva mare. És en
aquest entorn que la Blanca s'envolta d'amics, família i
amants. A partir d’aquí comença a treballar el dolor per
la pèrdua de la seva mare, mentre reflexiona sobre la
seva pròpia existència i les seves relacions personals.
"També això passarà" captura amb habilitat els matisos
de les emocions humanes i les transformacions que
experimentem al llarg de la vida.

L'autora, va escriure aquesta novel·la pocs mesos
després de perdre la seva mare, Esther Tusquets, editora
i directora de l’editorial Lumen, que va deixar-nos el 23
de juliol del 2012. A través d'aquestes pàgines, Milena
Busquets es despulla literàriament introduint-nos en
una conversa íntima amb si mateixa que revela el viatge
emocional que experimentem en la pèrdua d'algú
estimat. En aquest sentit, l’autora ens dona espai per
empatitzar amb els sentiments i actuacions de la
protagonista.

Una de les grans habilitats de Milena Busquets és la
seva prosa. La seva escriptura és elegant i poètica, amb
frases que et fan prendre un moment per reflexionar,
però també per riure. Les descripcions dels paisatges de
la Costa Brava són tan vívides que pràcticament podeu
sentir la brisa marina i veure les ones del mar. A mesura
que acompanyeu la Blanca en el seu viatge a la Costa
Brava, també us embarcareu en un viatge
d'autodescobriment. La novel·la parla de la importància
de mirar enrere per poder avançar, de l'acceptació de la
pèrdua i de la comprensió que la vida és efímer, perquè
tal com diu el títol: “També això passarà”.

AUTORA: Milena Busquets
EDITORIAL: Amsterdam
Primera edició: Gener 2015

· Fleca Parramon
· Casal de Jubilats
· L'Estanc 1 de Salt
· Pastisseria Negrell
· Farmàcia Aguer
· Casal Les Bernardes

· Farmàcia Baleri
· Felca Cervantes
· Pastisseria Margenat
· Farmàcia Domènech
· Ajuntament de Salt
· Biblioteca Iu Bohigas

· Farmàcia Plaça dels Peixos
· Cooperativa del Veïnat
· Carns Ca l'Andreu
· Teixits Agell

Podeu trobar la Revista La Farga als següents llocs:
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CINEMA
Barbie

per Núria Heras Colomer

La nina Barbie va ser presentada en societat el 9 de
març de 1959. Fins aquell moment, els ninos i les nines
simulaven nadons que s’havien de cuidar, pentinar i
canviar de roba; tenien la capacitat d’obrir i tancar els
ulls, de plorar, portaven xumet, n’hi havia amb cabell,
sense cabell.. .i sempre acompanyats amb els seus
complements: roba, bosses, caseta, cuineta..
Barbie va arribar per revolucionar el món infantil.

Per primera vegada les nenes podien pensar en un futur
que no tenia res a veure en cuidar una criatura de
plàstic o divertir-se amb una nina de drap. Barbie
representava a una adolescent jove i moderna, amb una
animada vida social, independent i econòmicament
autosuficient.
La seva creadora, Ruth Handler, va posar potes

enlaire la indústria de les joguines i va forçar un canvi
de paradigma en la societat de mitjans del segle passat.
Una dona avançada al seu temps que va crear una nina
amb cos de dona adulta i que la va convertir en pionera
en una època que es considerava la dona com a
mestressa de casa.

Greta Gerwig ens ho
deixa clar en la
primera seqüència. La
directora copia al
mil·límetre la imatge
mítica dels monos i el
monòlit de 2001
odissea a l’espai. En
lloc de ximpanzés, són
nenes que envolten
una Barbie gegant,
deixant clar que és a
punt de produir-se un
gran canvi. Brillant.
En aquest món

irreal de color de rosa on tot és perfecte, l’autèntic
descobriment és Ryan Gosling en el paper de Ken. Passa
de ser un simple accessori i parella inseparable de la
Barbie capaç de perdre la dignitat per amor, a un
personatge de carn i ossos que acaba fascinat pel
patriarcat en el món real i ridiculitza la masculinitat
amb un aparatós abric de pell, look masculí mític dels
anys 80.
En aquesta pel·lícula el color porta nom i cognom: el

rosa barbie, que combinat amb les ulleres de sol, les
sabates, els llaços, les arracades, la bossa en forma de
cor i el cotxe, ara es revela com un color que no és tan
innocent com sembla.
I el negre, pels men in black de la pel·lícula. Els

directius -homes, blancs, heteros i de mitjana edat-
encapçalats per un macabre director d’equip, que
acaben fent un exercici d’autocrítica com a marca, com
a empresa i com a persones.
Les cançons són alegres, refrescants i d’estils propis

molt diferents, que fan de la seva banda sonora un
producte plural i especial.
Preparem-nos. La febre rosa acaba de començar.
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tradicions
catalanes
El mató

El «Mató», conegut en tota la Comunitat Autònoma de
Catalunya, és el formatge fresc amb més reputació
històrica d'aquesta regió. L'etimologia del nom «Mató»
no està molt clara, però en base a fonts documentals
lingüístiques, tècniques i antropologicoculturals es fa
referència al mató des del segle XV fins avui
(Coromines -1980-1991).
L'especificitat del producte ve donada per ser un

formatge fresc sense sal i sense fermentar, plenament
conegut a Catalunya com una de les postres més
preuades i cobejades.
Hi ha una típica cançó de Nadal catalana del segle

XVI que parla de la "mel i mató". La història formatgera
catalana és una tradició molt arrelada que en els últims
anys està en auge donant major importància als
productes propis i artesans. Una bona mostra d'això
són les nombroses fires dedicades al formatge que es
fan per tot Catalunya durant tot l'any, destacant entre
els formatges frescos el Mató, comú a tot el país.

El mató en l'actualitat
Abans dels actuals sistemes de conservació, era un
producte de conservació curta, la qual cosa marcava la
seva distribució i, per tant, la seva elaboració per la
comercialització. La proximitat d'un mercat important en

zones com la Plana de Vic o els centres industrials del
Vallès o del Bages, ha afavorit l'elaboració comercial
d'aquest formatge. A les zones més allunyades dels grans
centres comercials, el mató s'elaborava a casa, per a
l'autoconsum.
El mató es pot trobar en tots els tipus d'establiments,

des de botigues i parades de mercats fins a supermercats i
grans superfícies. En el cas del mató artesà, la distribució
és més localitzada a botigues, mercats i fires. El seu
consum està molt estès al llarg de l'any i té un caràcter
més aviat quotidià que no extraordinari. S'ha de destacar
el punt de venda tradicional que hi ha a la muntanya de
Montserrat, on es ven el seu popular mató durant tot
l'any.
El mató és l’únic formatge català que no té imitació ni

competidors fora del principat, i que tampoc el nom té
traducció.
El mató és un producte bàsicament utilitzat com a

postres que a poc a poc està entrant a formar part dels
àpats com a ingredient. Fins i tot gastrònoms catalans de
fama mundial com Ferran Adrià, Carme Ruscalleda,
Santi Santamaria, qui ho esmentava com les postres de la
seva infància, Nandu Jubany, Carles Gaig, Joan Roca, ... el
fan servir com a ingredient de les seves receptes en els
seus restaurants amb estrelles Michelin.

per Associació Catalana d’elaboradors de mató
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gent de
salt
En Joaquim Tarrés i
Marés

per Jaume Bosch i Termes

Pel camí que va de Granollers de Rocacorba a Mieres, pel
Collet de Bastarra, hi trobem el veïnat d’El Freixe,
municipi de Mieres, (la Garrotxa). En Joaquim Tarrés i
Mares hi va néixer el dia 18 de desembre de 1945, al mas
de La Rovira, on els seus pares eren masovers.

Una infantesa plena de bons records. Als sis anys anava
a l’escola a Mieres, tres quarts d’hora a peu per anar-hi per
camins de bast, ja que encara no havien pas fet la carretera
actual, i el camí de carros només comunicava El Freixe

amb Sant Aniol de
Finestres.

A La Rovira en
Joaquim va viure i
gaudir cada un dels
moments que
representaven el
cicle anual de la
vida de casa seva i
dels masos veïns.
Feines com el segar
i el batre, amb la
màquina que anava
a batre a tots els
masos del veïnat,
estirada per una
parella de bous per

camins de muntanya que ni el tractor podia pujar-hi. Cada
hivern tenia també la seva data ben assenyalada, que
reunia familiars i veïns per matar el porc i fer les botifarres
i el greix que havia de servir per a tot l’ any.

Tenia vuit anys quan el seu germà gran va matar una
guilla i la varen escorxar i omplir de palla. Amb la bèstia
dissecada, en Joaquim i la seva germana petita passaven
pels masos de la rodalia a “Captar la guilla”, i amb el cistell
recollien els ous, les pomes i la fruita seca que els hi
donaven els veïns, agraïts per haver-los deslliurat de
l’animal que es menjava l’aviram dels seus galliners. Varen
passejar la mateixa guilla més d’una vegada, fins que la
seva ferum ho va fer impossible.

En Joaquim, als dotze anys va començar a ajudar al
mas, però també va anar a jornal, a treballar a bosc, a
estassar i a fer carbó. Li pagaven cent pessetes cada dia, i
això va formar part de la seva formació com a bona
persona, treballadora i tenaç, que qualsevol casa de pagès
contractaria per fer de mosso.

Va ser l’any 1959, quan tenia 14 anys, quan uns veïns de
Mieres que varen venir a viure a Salt el varen recomanar a
Can Maret, i va començar a treballar de mosso a Ca l’
hereu Maret, al carrer de Sant Dionís. Ell tenia cura de
conduir el bestiar, munyir les vaques, i herbejar i collir el
planter que en Pere portava als mercats. Li pagaven set-
centes pessetes cada setmana, però li feien la vida. Va ser a
Can Maret fins que es va casar. Després de treballar en
diferents empreses i jubilar-se d’una llarga vida de treball,
tenir cura de la seva horta, la de Can Botifarra, i ser
l’encarregat d’obrir i tancar el bagant de la sèquia Monar a
la Central del Molí per regular el cabal d’aigua dels recs de

Els habitants de Salt, des del temps medieval fins a mitjans
del segle XIX, quan es varen instal·lar les primeres fàbriques
al poble, eren famílies pageses. Va ser al segle XIX quan
varen començar a venir nous habitants al nostre poble.
Provinents primer de les comarques veïnes, varen venir a
viure a Salt per cobrir les necessitats de les indústries
tèxtils que a partir de llavors s’hi varen establir.
D’alguns d’aquests saltencs, arribats fa poc, i d’altres que
varen venir de molt joves i ja fa anys que són de Salt, em
plaurà, si ells ho volen, escriure’n i publicar alguns retalls de
la seva història.
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les hortes de “Les Guixeres”, ha estat el testimoni de la feina
ben feta a la seva horta, i del voluntariat, no sempre ben
fàcil, de ser el veritable “Meneró del Rec”.

L’any 1969 es va casar amb la Montserrat de Can
Botifarra, veïna també del carrer de Sant Dionís, varen
tenir quatre fills, tres noies i un noi. La Montserrat va
morir molt jove i en Quim s’ha casat fa poc amb la Remei,
la seva companya des de fa setze anys.

Cada any per la “FIRA DEL CISTELL”, podem visitar el
seu pati del Carrer de Sant Dionís, on mostren les
carbasses que en Quim cull al seu hort, i la Remei decora i
pinta. ge
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Com a entreteniment i per superar tardes tan xafogoses com les d’aquest estiu, sovint s’ha de recórrer a la imaginació o
a la pràctica de diferents activitats manuals i creatives per combatre l’avorriment dels més petits de la casa. Així doncs,
la proposta de teixir simples cadenetes lineals de paper plegat que en aquesta ocasió us presento (a més de resultar
senzilla, barata i entretinguda) presenta un alt grau de motivació pels infants que descobreixen com reciclar cartolina o
paper de: colors, diaris, caramels, bombons, xiclets, cartró de tetabrikcs ... per anar creant i lluint cadenes, braçalets i
corones ben atraients.
Per realitzar les peces d’un braçalet necessitarem marcar i retallar unes 20 o 25 tires de cartó (depèn de si està destinat a
un infant o a un adult) que han de mesurar 12 cm de llargada i 1 ’25 d’amplada. Poden ser del mateix color o de dos
colors ben diferents, així és més fàcil no equivocar-se i entendre millor el procés de plegat i muntatge de les peces.
A continuació anirem plegant amb paciència totes les tires seguint aquest procediment que es veu a les imatges:

pessics
d'art i
ecologia
Braçalets de paper plegat

per Carme Garriga i Verdaguer

• Dobleguem la tira per la meitat (ens quedarà de 6 cm) i
marquem bé el plec.
• Obrim la tira i tornem a plegar-la però ara portant cada
extrem fins a la línia del mig.
• Tornem a plegar per la meitat procurant que els plecs
laterals no quedin ben aixafats, és la figura que en el
llenguatge de l’origami s’anomena “Orelles de conill”
(imatge1).
1 . Per començar la cadena situarem dues peces plegades
(una en vertical i l’altra en horitzontal) en la posició que
es mostra a la figura (imatge 2).
2. Introduirem l’orella de conill de la primera peça amb
l’orella de conill de la segona (imatge 3).
3. Farem lliscar les dues peces i les acompanyarem amb
els dits fins que agafin l’aparença de la figura. I ja tenim la
cadena començada! (imatge 4).
4. Afegirem una altra peça de la mateixa forma que abans
procurant que sempre es vagi formant una línia en "ziga-
zaga". Al principi és molt fàcil equivocar-se i inserir la
peça en la direcció equivocada, si ens queda un quadrat
en lloc d’una línia en "ziga-zaga", només cal treure la peça
i muntar-la en direcció contrària (imatge 5).
5. Per acabar el braçalet o cadena s’ajunten els extrems,
inserint-los de la mateixa forma, i es reforcen amb cola o
amb una grapa.
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A més de ser un exercici que treballa la motricitat fina, requereix una bona planificació, ordre i paciència! Un cop
s’aprèn el procediment és molt fàcil i ràpid de realitzar cadenes, braçalets, corones, cinturons... Aquestes primeres
creacions constitueixen la base per realitzar amb el mateix teixit peces més elaborades com poden ser posagots, serveis
de taula, cistelles, bosses de mà (però això ja ho veurem en uns altres Pessics d’Art).

Ja veureu que un cop comenceu aquestes cadenes es converteixen en adictives! Recordo que quan les fèiem a l’escola ,
els nens i nenes en gaudien i no podien parar de fer-ne! I a més de realitzar braçalets per ells i la família, havíem arribat
a organitzar concursos per veure quin grup feia la cadena més llarga.

Fotos extretes de www.papelisimo.es,
undefined.photos,

artprojectsforkids.org,
www.paris-en-rose.fr,

www-en-rhed-ando.blogspot.com.
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salt,
carrer a
carrer
El carrer de la Processó

per Pilar Velázquez

Aquest carrer parteix de la plaça de les Llúdries i discorre
en paral·lel al carrer Llarg fins al carrer Curt que li barra
el pas.
Era la ruta habitual de les processons que sortien de la

parròquia de Sant Cugat, passaven pel passeig de
Verdaguer i tornaven a l'església pel carrer Llarg o anaven
fins a la plaça dels Peixos, passaven pel carrer Major i cap
al Veïnat. D'aquí el seu nom.
Les més importants i concorregudes eren: la dels Tres

Tombs, la de Sta. Llúcia i la de Corpus.
Per Sant Antoni Abat, festivitat considerada als anys

quaranta com la Festa Major d'Hivern, es feia la processó
dels Tres Tombs. Es beneïen els animals dels masos:
cavalls, mules i ases, símbol de riquesa i prestigi de les
cases. Després, cavallers i cavalls engalanats, desfilaven
des del pedró de l'església fins al Veïnat. Amb
posterioritat, la benedicció ja es feia a tots els animals.
Aquesta desfilada es va mantenir fins ben entrats els anys
vuitanta.
A Salt hi havia nombrosos cosidors de sastres i

modistes a finals del segle xix i principis del segle xx. Al
carrer de la Processó hi va haver el de la Maria Ventura.
Per Santa Llúcia, les noies dels cosidors i les modistes
anaven en processó portant la imatge de la santa fins a
l'església. A la tarda tocaven sardanes a la plaça de la Vila.
Els actes els organitzaven els pabordes i pabordesses que
recollien els diners a les misses. Amb els que sobraven,
anaven a fer un berenar a can Pep o al bar Flor del carrer
Major.
Pel Corpus, s'hi feien catifes de flors i d'altres elements

naturals als carrers, que representaven símbols religiosos i
també es disposaven altars al llarg del recorregut a on el
rector s'aturava per donar la benedicció i resar. El dijous
de Corpus se celebrava al Barri Vell, i per tant passava pel
carrer de la Processó i el diumenge següent es feia al
Veïnat.

A la façana de l'antiga botiga de ca l'Eroles hi ha la
fornícula dedicada a Santa Maria Assumpta que recorda
el vincle religiós del carrer.
El 1931 ja es deia Processó, el 1943 Procesión i el 1983

recupera el nom català arran de la independència de Salt.
Amb anterioritat a 1901 se'n va dir Nou.
No és un carrer gaire llarg, mesura uns 400 m. El

passeig de Verdaguer el divideix a l'alçada de la plaça dels
Peixos.
Comença al final de les cases de Cal Mut, just a on era

l'antiga escola del mestre Lluís Moreno. Al costat, encara
es pot llegir el rètol de l'antic economat de la cooperativa
la Constància que funcionava abans de la guerra i que
tenia la seu al carrer Vidal i Barraquer. A continuació hi
ha el carrer que no es passa (travessia Coll). Aquí hi ha 4
habitatges que formen part de la propietat de cal Mut: can
Siset Esparraguera, can Pitu Geli, ca la Maria Geli i can
Casimir Serra. Actualment, però, hi ha d'altres llogaters.
A partir de la proposta de la Universitat de Vic, el curs

2016/2017, el col·legi Pompeu Fabra va apadrinar la
poesia de Salvador Sunyer com a element immaterial del
patrimoni de Salt, per tal de dinamitzar el seu
coneixement. L'Ajuntament va distribuir pel poble
plaques amb codi QR amb els poemes del nostre gran
poeta. A l'entrada del carreró, hi ha el dedicat a aquest
indret:
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És un misteri saber com se'n surt.
Misteri inexplicable com s'hi entra.
S'arrapa al vell casal, suport i centre,
i no és gaire ample, sinó estret i curt ...

Tot seguit, trobem l'entrada principal de la casa pairal i a
l'altra banda, la placeta de Juli Garreta que tampoc té
sortida.
La majoria de les cases tenen planta i dos pisos. A

partir de la plaça, n'hi ha unes quantes que tenen la façana
al carrer Llarg i unes altres al carrer Major. D'altres
conserven encara un petit pati al darrere. Hi ha un sol
bloc de pisos, que fa xamfrà amb el carrer Verdaguer. Al
costat hi ha el pati de l'escola FEDAC. Ambdues
construccions es varen fer a l'antic hort del rector.
Més endavant trobem dos nous culs de sac, el de la

serradora de cal Niño i el de la Volta.
Els motius de les cases recollits per Pitu Geli (La Farga

núm. 9) són: can Fransuà, cal Rei, ca l'Andreuet, can
Volta, cal Mut, cal Cavaller Ric, can Bota, can Peret de la
Pietat, cal Gueto, can Tetus, can Serra Bouer, can
Maspoc, can Duc, can Xingueta, cal Cavaller Pobre, can
Toca Sardanes, can Solità, cal Lep, ca l'Avellanaire, can
Toni Bord, cal Niño, can Fandilleta, can Verruga, cam
Sínia, ca la Biela, can Nial, cal Petit Valent. D'altres: can
Panarra, can Pipes, can Massana, ca l'Eroles, can
Gaietano, can Sitrella, can Gassiot, cal Ferrer, cal Peroler.
No és, ni ha estat, un carrer comercial, però sí de

pagesos i hortolans: l'Esteve de can Mau (abans traginava
baladre des del Ter per a la construcció), can Massana i
can Bombedro. La família Crous de Can Pipes van ser
primer fabricants de pipes i després es van dedicar als
envelats. La Victòria Crous recorda com el seu avi Joan
anava a buscar les rabasses per fer les pipes. Ella mateixa
ajudava el seu pare, l'Emili Crous, portant els comptes de
l'empresa d'envelats que va estar activa fins al 1994, quan
ell va morir. A l'actualitat, la Victòria és membre de
l'Entitat Animalista de Salt i és pionera en la lluita per
legalitzar les colònies de gats de carrer. El seu objectiu és
el de localitzar, esterilitzar i tornar al seu hàbitat natural
els animals que viuen en llibertat.
Carbòniques Creus, de la família Muñoz Creus,

fabricava gasoses, sifons i gel. Ca l'Eroles, era botiga i petit
bar a on la gent hi anava a fer el vermut després de missa.
Cal Ferrer, era serralleria i ferraven cavalls. Can Palahí
(cal Niño), era una serradora. Cal Sabaté, arreglaven
sabates i cal Peroler, era lampista. En Josep Bonet i
Gironès va ser músic de l'orquestra Iris, fundada a Salt als
anys quaranta.
En Narcís Burch, fundador de la nostra revista, hi ha

viscut molts anys i també hi ha tingut la seu de la seva
empresa de construccions durant 19 anys. Ell ens ha

facilitat gran part de la informació que llegiu. Recorda
quan de petits jugaven davant de can Palahí, als Socs,
nom que ells donaven a les soques que s'apilonaven
davant dels garatges que hi ha ara. A l'altra banda del
carrer construïen cabanes amb les restes de fustes. Allà hi
feien berenades. Com que durant molts anys no va ser
asfaltat, no hi passava gaire ningú i la mainada jugava a
bales o a les virolles al mig del carrer, fins que s'acostava
el carro dels Bombedro i s'havien d'apartar.
Per iniciativa de l'Emili Crous, fa quaranta anys es va

fer la primera festa del carrer de la Processó que es
continua celebrant el primer cap de setmana de juliol a la
plaça dels Peixos, amb un complet programa d'activitats
d'esbarjo per a grans i petits, gràcies a la implicació de la
família Crous i d'altres veïns. Enguany, però, la guerra
d'aigua no ha estat possible per la sequera. La pintora
Marta Font va ser-ne la il·lustradora fins a la seva mort.
Ara la fa un altre pintor saltenc: en Jordi Barris.
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per Equip docent de #FEDACSalt

Una escola “LEM” a Salt

A l’escola FEDAC Salt apostem pel lideratge personal
com a eina fonamental per  creure en un mateix, donar
confiança als altres i per formar persones responsables,
compromeses i íntegres. Per això, en el marc del  projecte
educatiu #avuixdemà2024  de les escoles FEDAC,  estem
implementant el  projecte LeaderInMe (LEM)  de lideratge
personal, vinculat al “cultiu” d’uns principis, que, com les
arrels d’un arbre, han de mantenir la integritat de
cadascuna de les persones que estem formant.  
Tenim molt present que els nostres alumnes seran els

adults del demà: professionals de la salut, pastissers,
advocats, mecànics, pares i mares, educadors... ciutadans,
en definitiva. I volem que aquestes persones que estem
ajudant a créixer siguin ciutadans feliços, inconformistes,
col·laboradors i amb aspiracions. Volem que siguin
motor de canvi del seu entorn i que treballin amb la resta
de membres de la societat per a construir plegats un
futur millor.
És per això que a l’escola treballem amb

convenciment, estima i dedicació, el projecte
LeaderInMe (LEM). Aquesta proposta els ajuda a
desenvolupar habilitats de lideratge personal que els
seran útils al llarg de tota la vida,  i que els ajudaran a
prendre bones decisions a l’hora de liderar el seu projecte
vital.
Actualment, aquest projecte educatiu s’implementa a

més de 3.000 escoles arreu del món. A Catalunya,

les  escoles FEDAC  som pioneres en aquesta iniciativa i,
en el cas de la nostra escola, l’estem implementant en
totes les etapes educatives (educació infantil, primària i
secundària), amb la intenció d’implicar tota la comunitat
educativa en aquesta transformació.
El programa LíderInMe es basa en el llibre d'Stephen

Covey,”Els 7 Hàbits de les Persones Altament efectives”.
El coneixement i vivenciació dels 7 hàbits condueix el
nostre alumnat per un trajecte on es treballa l'efectivitat,
l’autonomia i la capacitat de liderar. A través d’activitats
motivadores oferim als alumnes eines i tècniques que els
ajuden a reconèixer la seves capacitats, a potenciar-les al
màxim i a treballar efectivament, alhora que els ajuda
també a reconèixer les capacitats dels companys i a
aprendre a treballar plegats.
Activitats d’autoconeixement, debats, reconèixer els

hàbits que ens ajuden a millorar, característiques dels
bons líders, com donar la nostra opinió, quin és el nostre
paper dins del món que ens envolta... són alguns dels
temes que tractem en el programa LEM. Aquestes
propostes donen seguretat als nens i nenes i els ajuden a
reconèixer que ells també són líders.
Actualment, la nostra escola està seguint un llarg

procés de certificació amb auditories pedagògiques i
avaluacions per a ser una de les primeres escoles de
Catalunya amb el reconeixement d’Escola LEM
Certificada. Aquest assoliment serà un impuls no només
pels nostres alumnes i el nostre equip d’educadors, sinó
també per totes les Escoles FEDAC.
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Al Pompeu donem la
benvinguda als infants de
3 anys

per Anna Roqueta i Núria Viadé
Tutores de I3

L’inici del segon cicle d’educació infantil (3 anys), per a
molts infants el primer contacte amb un centre
educatiu, suposa un canvi tant per les famílies com pels
infants, fet que comporta que sigui un esdeveniment
important. En efecte, necessiten un període d’adaptació,
ple de paciència, empatia i amor que permeti crear un
vincle amb la comunitat educativa, ja que cada infant té
el seu propi ritme de maduració.

Quina podria ser la millor manera de rebre els nous
alumnes d’I3? Després de donar-hi moltes voltes, al
Pompeu hem optat per començar amb un grup més
reduït i acompanyats de les seves famílies, que dóna
més seguretat i tranquil·litat als infants. Així doncs, els
hem convocat en dues franges horàries d’una hora i
mitja cadascuna amb unes consignes prèvies que són
portar una etiqueta amb el nom enganxada al pit
(adults i infants) i un objecte, joguina o conte que els
identifiqui; preferiblement un conte perquè aquest curs
totes les nostres aules tenen el nom d’un conte o llibre.

Una vegada el grup dins l’aula, ens hem assegut en
rotllana per portar a terme una dinàmica de coneixença
o cohesió de grup, la qual ha consistit a presentar-se
cadascú i ensenyar-nos el que han portat. Les mestres
hem fet el primer pas i hem presentat una caixa amb
una sorpresa a dins, tot fent preguntes per despertar la
seva curiositat. En aquesta caixa han pogut trobar
elements representatius del que serà el nom de la nostra
classe “En Patufet”.

Quan tots els nens i nenes s’han presentat, s’ha
donat pas a la segona part de la jornada d’acollida, que
ha consistit en un seguit de propostes de joc lliure i
d’experimentació, les quals han permès que ens puguem
anar coneixent i agafant confiança; alhora ells han
descobert com és l’espai on es mouran al llarg de tot el
curs.

Abans d’acabar aquest article, volem destacar que ha
estat una experiència molt enriquidora tant pels
alumnes, les mestres com les famílies. Esperem que, a
partir d’aquesta acollida, els nens i nenes també
gaudeixin d’aquest procés tant com ho farem nosaltres.
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JARDINERIA
Els colors de la tardor

per Departament de Jardineria i Floristeria
de l’Institut Salvador Espriu

La tardor és una època de semirepòs vegetatiu: les plantes
venen d’un període llarg d’intensa calor i sequera
(especialment dura els darrers anys en el context
d’escalfament global) i es preparen per a l’entrada de
l’hivern, quan hauran de protegir-se del fred i sobreviure
amb les reserves d’aliment que han produït amb la
fotosíntesi durant la primavera i l’estiu.

A la tardor, les espècies conegudes com a caducifòlies

inicien la caiguda de les fulles i, d’aquesta manera, estalvien
energia i eviten que a l’hivern el fred els danyi més del
compte. És per això que a la tardor algunes espècies
arbòries llueixen especialment boniques, amb tonalitats
grogues, taronges i vermelles. Alguns exemples són el
liquidambar (liquidambar styraciflua) o els aurons (acer).

En canvi, les espècies anomenades perennifòlies no
perden mai totes les fulles de cop, sinó que tot l’any llueixen
fullatge verd. Això és perquè les seves fulles estan adaptades
per a poder suportar condicions de baixa llum i fred intens
sense fer mal a l’arbre. Un exemple d’espècie perennifòlia és
l’alzina.

Però, saps per què les fulles es tornen vermelles i cauen a
la tardor?
Les fulles són verdes a causa de l’acció d’un pigment, o
colorant, anomenat clorofil·la, que és el responsable de
realitzar la fotosíntesi i nodrir les plantes i que nosaltres, els
humans, veiem de color verd. En les espècies que coneixem
com a caducifòlies, a la tardor, quan les hores de llum i la
temperatura disminueixen, la clorofil·la deixa de produir-se
i, per tant, la coloració verda desapareix. Això fa que les
fulles mostrin a la tardor altres pigments, que són grocs,
taronges i vermells, anomenats carotens, xantofiles i
antocianines.
A més, estudis recents indiquen que aquests pigments de
tardor ajuden els arbres a mantenir les fulles protegides
durant el màxim de temps possible perquè així puguin

estirar les reserves d’aliment més dies.
El següent procés que passa a les fulles a mesura que els

dies s’escurcen i arriba el fred és el seu pansiment i caiguda.
Aquesta caiguda és perquè a l’hivern les fulles consumeixen
més energia de la que produeixen, així que a l’arbre li surt
més a compte perdre-les. I és així com els conductes que
mantenen les fulles vives es van tancant i les fulles
s’assequen i, finalment, cauen.
Els arbres caducifolis s’esperen així a l’arribada de la
primavera, quan les gemmes tornen a rebrotar i surten
noves tiges i fulles.

Aquest procés ens proporciona un veritable espectacle
natural, tant en zones de bosc com en zones enjardinades, i
des del departament de Jardineria i floristeria de l’Institut
Salvador Espriu de Salt us recomanem que en gaudiu molt!

en
es

en
ya

m
en

t



33

comunitat
Excursió al Pirineu
Aragonès

Aquest any, l’excursió d’estiu de l’Associació de Gent
Gran les Bernardes de Salt va canviar de data, es va fer
del 28 d’agost fins a l’1 de setembre.
Dia 1- Un total de 45 persones vàrem poder gaudir

d’uns dies de descans. El grup va sortir de Salt en
direcció a Aïnsa, petita població del Pirineu Aragonès,
una de les més boniques i ben conservades de la regió.
Ens va meravellar l’església, la torre, la plaça major amb
els seus característics arcs, la muralla ens va regalar
unes magnifiques vistes a la muntanya i al riu Cinca. No
hi va faltar un bon dinar al restaurant del mateix poble.
Tot seguit, després d’un café, vàrem continuar el camí
en direcció a Jaca, per sopar i passar-hi la nit.
Dia 2- Vàrem matinar perquè havíem de fer un llarg

trajecte per agafar el tren d’Artouste, el més alt
d’Europa, de via estreta, i a més de 2.000 metres
d’alçada. S’hi podien admirar unes vistes privilegiades
del Pirineu Francès. Sortosament, no vàrem passar
calor, ja que la temperatura era de 6 graus. Una vegada
arribats a dalt, les persones que van voler van fer una
petita excursió per visitar un pantà d’aigües fresques i
pures, com de les que ja no en queden. Després d’un
bon dinar ens vàrem refer i continuàrem el camí cap a
Panticosa, el seu balneari va ser declarat Monument
Històric. Tot seguit, després de la visita, sopar a l’hotel
de Jaca.
Dia 3- Vàrem visitar Les Valls de Hecho i Anso. El

poble de Hecho és com una postal, amb cases de pedra,
teulats de pissarra i amb unes singulars xemeneies
anomenades “cheminera” típiques del lloc, estan
adornades amb diferents figures. Segons la llegenda, es
diu que aquestes figures estan allà per espantar les
bruixes. Tot seguit ens vàrem dirigir cap al museu dels
vestits típics de la regió. Es va fer una visita guiada en la
qual ens varen ensenyar i explicar les diferents
vestimentes que fan servir en actes culturals i festes.
Després d’una breu visita al centre d’interpretació de la
natura, ja va ser hora de fer un descans i posar-nos a
taula. Després de dinar vàrem anar a passejar pels
carrers empedrats d’Anso.

Dia 4- Al matí ens vàrem dirigir cap a Sant Juan de
la Peña, on ens esperava el monestir romànic i el
panteó reial d’Aragó. El monestir és digne de visitar, la
seva construcció a sota d’una roca és un dels més bonics
de la zona. Tant el claustre a l’aire lliure, com les sales,
museu…tot maquíssim. Els busos llançadores ens varen
traslladar al nou monestir, ubicat a un quilòmetre i mig
més amunt. En aquest nou monestir hi viuen els
monjos. Tot plegat va ser una visita per recordar. A la
tarda vàrem anar a l’estació internacional de Canfranc, i
tot seguit cap al túnel de Somport, on ens varen fer una
breu explicació sobre la història de l’estació més bonica
del país, actualment és un hotel de luxe.
Dia 5- Osca. Tot primer, visita al museu provincial i

part antiga de la vila. Després del dinar de comiat, i
amb ganes de tornar a casa, es va acabar el recorregut
per terres Aragoneses. Però amb ganes de tornar-hi.

per Associació de Gent Gran
les Bernardes de Salt
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Aquestmatí, la Laia, lameva filla petita em diu: “Papa, vull un
gosset” i jo em pregunto, la nena només té vuit anys, en tindrà
cura? Un animal no és el mateix que tenir una joguina, són
éssers vius que tenen unes determinades necessitats, com
nosaltres tenim les nostres. Quan decidim tenir un animal,
adquirim al mateix temps unes obligacions vers ell i vers la
nostra societat. Igual que tots els éssers vius tenen unes
necessitats i nosaltres unes obligacions. Les seves defecacions i
les seves orines són les que embruten els carrers i cal netejar-
les. Si volem tenir un company pelut a casa, sigui gat o sigui
gos, cal pensar en la seva salut, en la seva alimentació i
complir les ordenances municipals. Els animals de
companyia també necessiten estimació, perquè ells segur que
ens la donen. Són lleials, bons amics i bons companys de
camí. Però no podem oblidar, que un gos sempre serà com
un infant. Cal tenir-ne molta cura i que la decisió que
prenguem a l’hora d’adoptar un animal sigui madurada i
sobretot amb seny. Després d’escoltar-me, la Laia segueix

dient: Però si tenim

un gos, et prometo

que el cuidaré. Ara,
seré jo qui he de dir
l’última paraula, els
infants estan per
demanar i els adults
estem per educar i

ensenyar-los a prendre les decisions correctes.

RECOMANACIONS
En els darrers anys s’han produït canvis significatius en la
ciutadania en relació amb la sensibilitat envers els animals.
Últimament, s’ha incrementat el nombre d’animals que viuen
a les ciutats i, per tant, les implicacions que tenim a l’hora de
portar un animal a casa. Tenir unamascota a casa té un valor
potencial afectiu i emocional molt important per a alguns
ciutadans i ciutadanes, però comporta tot un seguit
d’obligacions i responsabilitats en la societat.
La tinença d’animals domèstics resta condicionada al

compliment dels següents requisits per part de les persones
propietàries: 1) Disposar de les condicions higièniques,
sanitàries, de benestar i de seguretat. 2) Garantir l’absència de
risc sanitari, perill o molèsties als veïns, o al mateix animal. 3)
Disposar de les autoritzacions administratives i requeriments
sanitaris, de seguretat i altres.
Queda expressament prohibit: a) Maltractar-los, agredir-

los tan físicament o psicològicament. b) Abandonar-los. c)
Mantenir-los en instal·lacions inadequades d) Practicar-los
mutilacions e) No facilitar-los l’alimentació suficient. f) Fer-ne
donació com a premi o recompensa. g) Han de disposar
d’espai suficient i accedir a un aixopluc contra la intempèrie.
h) Els animals d'un pes superior a 25 kg no poden tenir com
a habitacle espais petits, i no poden tenir com a allotjament
habitual els vehicles, celoberts o balcons. I) Els animals no
podenmantenir-se permanentment lligats, han de tenir accés
en tot moment a aigua potable i degudament protegits del
fred i de la calor. j) La retirada dels excrements i dels orins s'ha
de fer diàriament, i s'han de mantenir els allotjaments nets i
desinfectats.

SALT A DEBAT
Els animals de companyia

Aniversari 50. Mig segle

Tanco els ulls per fer present la primera abraçada on un
efluvi de felicitat ens amarà de cap a peus. Va ésser un
temps de glòria, fins que un virus pertorbà la pau
assignant-nos un camí embarrancat, mEs..., apartant la
brossa, hem anat fent via any rere any fins arribar als 50.
No hauríem pensat mai aguantar tant, però tu, valent

guerrer davant la batalla, mestratge silenciós, ens has
alliçonat en els valors més nobles per donar sentit i mida
a cada cosa, omplint els moments de penúries amb la
melodia innocent del teu tarannà.
Molta gent pot pensar que no ens has descobert gaire

res de nou, però nosaltres podem dir que amb tu hem
après a saber esperar, saber perdonar, a poder somniar i

per Dolors Vilagran

també a ser sincers, senzills, feliços... i en la millor de les
mesures, més forts!
Seguim vivint Gerard!!!
Amb aquest bagatge farem front als espais buits que

ens presenti la davallada i els taparem amb els brots
d’aquesta felicitat que avui compartim a raig.

Per molts anys Gerard
20/05/1973

per Junta del grup Salt a Debat
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salut
Els bons hàbits i la rutina
ens ajuden a tenir una
bona salut

ORGANITZA’T!!!
1.- Organitza la teva setmana. Planifica les activitats amb

una agenda o una app. Si tens horaris podràs repartir les
obligacions i et quedarà temps per a tu
2.- Alimenta’t bé. Inclou fruita i verdura i proteïna en els

teus àpats i disminueix els hidrats de carboni, per tenir
energia tot el dia.
No mengis res que la teva (bes) àvia no conegués. Menja

local i de temporada. Informa’t de manera senzilla per a què
serveixen els hidrats de carboni, les grasses i les proteïnes, així
com les vitamines i els minerals. Així entendràs millor perquè
un menjar és més sa que un altre. Què és un plat saludable?
Fes el menú setmanal variat i tingues un rebost organitzat i
amb productes que puguis menjar. No tinguis a casa
“aliments enemics”. Juga amb sabors nous i educa el teu
paladar
3.- Hidrata’t sempre. Porta una ampolla d’aigua a sobre.

L’aigua és indispensable per viure, això ho sabem, ja que un
65-70% del nostre cos és aigua. Però què fa exactament?
Doncs totes les reaccions químiques que passen dins el cos
son dins de l’aigua. Ens neteja. Fa que absorbim les
substàncies nutritives dels aliments. Ens ajuda a aguantar la
calor. Manté la pell i els cabells saludables. Ens ajuda a anar
de ventre. Millora la circulació...Mantenir-se hidratat és
essencial per a un bon rendiment físic i mental.
4.- Fes exercici regular. Dedica almenys 30 minuts al dia a

per L’equip de la Farmàcia Baleri Salt fer alguna activitat física. Si no hi estàs acostumat, intenta
caminar ràpid 10 minuts cada dia. Sembla que sigui molt,
però realment no suposamolt d’esforç i la recompensa és molt
gran. Et sentiràs moltmillor i ja aniràs augmentant de nivell.
5.- Descansa i desconnecta. Dorm prou per recarregar

energia i evitar l’estrès. Relaxa’t. Quan caminis, vagis a
comprar o estiguis treballant, no t’oblidis que la postura afecta
el teu estat d’ànim: barbeta amunt i mou-te amb elegància.
Deixa les pantalles tanta estona com puguis.
6.- Troba moments per a l’oci. Dedica temps a activitats

que t’agradin i et facin feliç: llegir un llibre, ballar, mirar una
pel·lícula, gaudir d’un hobby. Intenta que et toqui el sol una
estona cada dia: millora l’estat d’ànim, puja la vitamina D i
augmenta les defenses. Viu la natura. Cuidar-te i mimar-te és
molt sa.
7.- Socialitza’t. Comparteix moments amb la família i els

amics. El suport familiar i social és fonamental per al benestar
emocional. Somriu a la gent que trobes en el teu dia a dia. Si
el cervell se sent bé, el cos va al darrere.
Recorda que la força de voluntat no depèn únicament de la
fortalesa mental. Altres factors com l’equilibri hormonal i
l’estabilitat dels nivells de sucre en sang, poden afectar la
capacitat de controlar-nos a nosaltres mateixos.
Posa en pràctica aquests consells i segur que la rutina et

seràmoltmés fàcil i beneficiosa

Vine i t’informarem des de la salut integrativa, estil de vida,
nutrició, alimentació i suplementació.
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gastro
nomia
Vedella amb múrgoles

per Catalina Soler Massos
del grup de Les Cuineres de Salt

Ingredients
• 1 rodó o una llata de vedella
• 300 g de múrgoles
• 1 ceba grossa
• 2 porros
• 1 o 2 cabeces d’alls
• 4 o 5 pastanagues petites

• farina
• vi blanc (1 got petit)
• herbes aromàtiques
• oli
• sal

Elaboració
Abans de començar, cal posar les múrgoles en remull i
guardar l’aigua per a l’elaboració del plat.
A continuació cal fregir les múrgoles i reservar-les.
Posar la vedella a la mateixa cassola. Quan comenci a
estar cuita, posar-hi la farina per rossejar-la i a
continuació la ceba, els alls, els porros, les pastanagues i
sal al vostre gust.
De mica en mica s’hi ha d’anar incorporant l’aigua de
les múrgoles i el vi blanc i deixar-ho coure fins que
estigui tot cuit.
Posteriorment, retirar les verdures, passar-les pel
colador xinès i posar la salsa resultant a la cassola.
Finalment, afegir-hi les múrgoles.

Suggeriment
Per presentar aquest plat, a banda de les múrgoles, s’hi
pot posar flors de carbassa, mongetes blanques o puré
de moniato.

Farmàcies de guàrdia

MIGUELEZ, Major, 20 - 972230568

ESCATLLAT, Guilleries, 60 - 972230103

JUBERO, Major,157 - 972233518

BALERI, Pla de Salt, 15 - 972441001

DOMENECH, Llevadores, - 7-9 - 972439935

MORENETA, Moreneta, 39 - 972607237

PL. DELS PEIXOS, Esteve Vila,1 - 972978376

NIETO, Àngel Guimerà, 75 - 972233645

octubre

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

3-16-29

7

17 - 30

9 - 22

11 - 24

13 - 26

12 - 25

5 - 18

novembre

ORDIS, Pg. P. Catalans, 65 - 972237704

MUÑOZ, Pg. P. Catalans, 145 - 972243412

ROSAAGUER, Major, 269 - 972231249

NOGERA, Pg. M. de Camps, 20 - 972232578

BROSSOLEY, (Espai Girones) - 972439189

D.SALUDES, Pg. P. Catalans, 168 - 872092516

octubre novembre

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

Dies:

6 - 19

4 - 8 - 21

2 - 15 - 28

23

1 - 14 - 27

10 - 20

8 - 21

25

9

1 - 14

3 - 16

5 - 18 - 31

4 - 12 - 17 - 30

10 - 23

24

13 - 22 - 26

7 - 20

2 - 15 - 28

6 - 19 - 29

11 - 27
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Temperatures i
pluviometria juliol i agost
2023

el temps

per Gerard Taulé Codinach (Salt-XOM)

juliol 2023

agost 2023

Juliol 2023: Juliol ha estat el més sec de la sèrie, dades
des de 1999, al centre de Salt, a la plaça Sant Cugat, amb
6,7 mm. El mes ha estat calent, però sense onades de
calor, això sí, hem tingut un pic de calor, amb 40,3ºC de
màxima el dia 18. El rècord de temperatura màxima és
al dia 5 de juliol de 2015 amb 41 ,5ºC de màxima
absoluta. Hem de destacar que el nombre de nits
tropicals ha estat menor que el juliol de l’any passat, 21
versus 25. Podem qualificar el mes de juliol com a
moderadament càlid, ja que la temperatura mitjana ha
estat de 26,6ºC, 1 ,6ºC per damunt de la mitjana
climàtica, i molt sec, 6,7 mm, la mitjana climàtica és de
38,2 mm.

Agost 2023: L’agost ha començat molt sec, fins al dia 25
era el mes d’agost més sec de la sèrie amb 0,3 mm. Però
l’entrada d’aire fred del dia 26, amb el pas d’un front
fred actiu, va provocar una forta tempesta amb trons.
La precipitació del diumenge 27 fou de 29,8 mm al
centre de Salt i 21 ,8 mm a Salt-Parc Monar. La
precipitació total del mes ha estat de 35,8 mm, inferior a
la mitjana climàtica, 56,9 mm. El mes ha estat calent,
amb una onada de calor forta, la 2a més intensa de Salt
des de l’inici de la sèrie, l’any 1999. Arribant també a
una temperatura màxima absoluta de 41 ,6ºC. L'estiu de
2003 s'havia registrat una temperatura encara més alta
(42,3ºC), els dies 13 i 14 d'agost, però no la podem
considerar com a vàlida, ja que no té condicions bones,
recomanades per l’Organització Meteorològica
Mundial, amb terra d’herba, sinó amb terra de rajoles,
cosa que provoca una reverberació de les rajoles i afecta
les temperatures màximes, provocant una sobre-
estimació d’aquestes respecte de si l’estació està amb un
sòl natural, amb herba.
Uns dies més tard, va haver-hi una forta baixada de

les temperatures amb el front fred dels dies 26 i 27, i a
les 14 hores del dia 27 la temperatura era 25,9 graus
més baixa que 4 dies abans, 15,7ºC versus 41 ,6ºC, per
efecte de la nuvolositat i el canvi de massa d’aire.
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demo
grafia
Allisan S. Funes Tabora 23/06/2023

Mia Martínez Enamorado 24/06/2023

Safouane Sahraoui 24/06/2023

Mohammed Dardour 27/06/2023

Musa Ceesay 27/06/2023

Biel Andrade Cruz 28/06/2023

Abdellah Alilich El Kourachi 28/06/2023

Anas Essediki 29/06/2023

Rayan Joajouche Aabbaz 02/07/2023

Leo Esteras Comamala 03/07/2023

Awa Sidibay Dambelleh 04/07/2023

Ainara Matamoros Ortega 05/07/2023

Lucia Aza Jiménez 06/07/2023

Saïbou Diallo 07/07/2023

Ilyas Barghighac 07/07/2023

Mariamma Jammeh 08/07/2023

Roqaya Bachiri Boukhnouz 11/07/2023

Firas Dib 11/07/2023

Jamila Samura 12/07/2023

Kinan Elharti 13/07/2023

Max Martín Suta 13/07/2023

Renad Kaddouri 15/07/2023

Ayman Amrah 15/07/2023

Louay Chaou 17/07/2023

Yanis Loukaini Dkiouak 17/07/2023

Anas Loukaini Dkiouak 17/07/2023

Mariyama N. Diedhiou Tambo 17/07/2023

Yousra El Bachiri 18/07/2023

Aisatou Camara 19/07/2023

Aissatou Camara 20/07/2023

Assiya Malki El Mhamdi 28/07/2023

Marc A. Madrigalez Arteaga 28/07/2023

Alondra Escoto Archaga 02/08/2023

Nora Morera Hosa 03/08/2023

Sift Kaur 03/08/2023

Malak Ourazouk 03/08/2023

Oliver Rodriguez Alcaide 03/08/2023

Safwan Bourghassal 05/08/2023

Sali Diallo 07/08/2023

Sayd Ben Haddi Attaomil 07/08/2023

Lia E. Amador Guijarro 07/08/2023

Guvman Sing Multani 08/08/2023

Takyi O. Fuseini 10/08/2023

Bali Moutón Márquez 10/08/2023

Layna El Alguioui El Arguioui 10/08/2023

Yanis Akouad El Haddouti 10/08/2023

Mohamed Laanaya 11/08/2023

Maryam Ajebu Tounaara 14/08/2023

Arianny M. Rodríguez Varela 16/08/2023

Anis Zeroual 17/08/2023

Jaskirat Sing 21/08/2023

Kenneth Elvier Cámara 21/08/2023

Dialika Diakite 21/08/2023

Omar Agnouo 21/08/2023

Araya A. Diman 22/08/2023

Yusuf Sowe Sowe 23/08/2023

Luqman Jobbie Touray 24/08/2023

Karla S. Etokouki 25/08/2023

Siabatou S. Souane 26/08/2023

Mouad Doussi Ahfid 27/08/2023

Israa Sabti Abarkan 29/08/2023

Mike M. Laungayan Maestre 30/08/2023

Silka Massó Ventura 01/09/2023

Fatoumata El Samassa 05/09/2023

Niema Ait Belarbi Taligui 08/09/2023

AchrafOuhra 08/09/2023

Salman Kadriqui 09/09/2023

Nayla Tahiri Pérez 12/09/2023

Muhammed E. Balal 13/09/2023

Francesc Mateu Funes 13/09/2023

Sara Azgoud Haloman 15/09/2023

Nassim El Mhidi Dkiouak 15/09/2023

Mia Terribas Cardona 15/09/2023

Iboun O. Balde 19/09/2023

naixements

Juan M. Paradinas de la Torre

Nelba C. Soto Murillo 23/06/2023

Farid Daardour Bergu

Najat Al Bouzidi 29/06/2023

Luís A.Fresneda Paéz

Maria del Mar Cebrian Díax 30/06/2023

Genís Rodríguez Plantalech

Cesia D. Martínez Romero 30/06/2023

Brahim Zeaaj Zeaje

Oumaima El Morddahi 30/06/2023

Ildefonso Calleja Moyano

Gabriela Luci 30/06/2023

Paul Maccullough Figueras

Dalia S. Martínez Mondragón 11/07/2023

Soulaymane Ait Allal

Fatima Ait Tamghart Akabour 12/07/2023

casaments
Carlos M. Macias Saverio

Encarna Rodríguez Faura 13/07/2023

Jesús Guzmán Quero

Encarnación Membrive Membrive 14/07/2023

Juan V. Agustí Enriquez

Encarnación Rodríguez Peiró 14/07/2023

YoussefHoubban Houbban

Magdalena Klonowska 14/07/2023

Oscar Lucena Vaca

Carla Bravo Castro 15/07/2023

Abdelilah Ahdidan Adhat

Salima El Harachi Shouli 18/08/2023

Alejandro M. Olmos Exposito

Eva I. Escajadillo Llontop 26/08/2023

Omar Boufarra

Imane Arreyouchi Adahchour 06/09/2023

Alejandro González Moreno

Marina Vilà Rivas 07/09/2023

Daniel A. Guerrero Espinosa

Liliana Fernández Arauz 07/09/2023

Salieu Jammeh

Isatou Badjie 08/09/2023

Josep Nogué Cobos, 78 anys 09/07/2023

Engràcia Encesa Bosch, 84 anys 10/07/2023

Santi Castaño Dalmau, 50 any 12/07/2023

Manoli Mata González,64 anys 19/07/2023

Dolores Del Pino Pérez, 87 anys 23/07/2023

Paqui Barba Torres,65 anys 25/07/2023

Carlos Lara Barroso, 50 anys 28/07/2023

Carles Roca Lladó,48 anys 28/07/2023

Esteve Casellas Vendrell,92 anys 29/07/2023

Juan Godoy Villalta,66 anys 29/07/2023

Lluís Pou Rigau,93 anys 01/08/2023

Benito Siles Serrano,87 anys 03/08/2023

defuncions Manolo Arteaga Muñoz,65 anys 03/08/2023

Jorge Aguilar García, 48 anys 04/08/2023

José Gómez Román,55 anys 06/08/2023

Engràcia Boada Coll,89 anys 07/08/2023

Soledad Juidias Gómez,90 anys 08/08/2023

Norbert Fuster Massach,74 anys 19/08/2023

Beatriz Martínez Segura, 86 anys 20/08/2023

Maria Fàbrega Fortià,90 anys 22/08/2023

José Pérez Ortega,87 anys 26/08/2023

Maria Vila Serradell,91 anys 28/08/2023

Paco López Delgado,73 anys 28/08/2023

Rosa Auguet Barrera,91 anys 29/08/2023

Fanny Blasco Cantarero,55 anys 01/09/2023

Mariana Gutiérrez Cruz,101 anys 03/09/2023

Ricardo Leiva Rojas,72 anys 05/09/2023

Ricard Bramon Plana,85 anys 06/09/2023

Mia Moré Farigola,57 anys 06/09/2023

Luciano González Sancho, 73 a. 07/09/2029

Jordi Puig Domingo,78 anys 10/09/2023

Francisco Palacios Herrero, 74 a. 19/09/2023

Corona Viñals Canals,95 anys 19/09/2023

Amadeu Riera i Palahí,83 anys 21/09/2023

Lorenzo Herrera Padilla, 66 anys 24/09/2023

Angelita Truy Mir,104 anys 25/09/2023
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poti poti L'acudit foll

Sopa de lletres
Fruites i fruits de tardor

taronja
mandarina
poma
caqui
magrana

pera
aranja
codony
castanya
avellana

ametlla
figa
festuc
moniato
nous

Escacs

Solució

1.-Ce6+fxe6
2.-Dg5+Rh7
3.-Th6++

Juguen blanques i fan mat en tres jugades



22. Guardiàla mirada
insòlita


